
 

- 1 - 

ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 9/2015 
Caràcter: Extraordinària  
Data: 9 de juliol de 2015 
Horari: de 10’03 a 10’23 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Regidors/res 
Juan María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluis Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Miquel Comas Oliver  (SOMPALMA) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) 
Aurora Jhardi Massanet  (SOM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (SOM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (SOM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Miquel Perelló Oliver (MÉS per Palma) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (SOM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Cap de Departamet: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Tresorera: Mª del Mar Lázaro Meca 
Secretari adjunt i secretari general del ple acctal: Miquel Ballester Oliver 
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Punt únic.-  Proposta d’acord d’adhesió fons impuls econòmic d’execució 
sentències fermes. 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Bon dia. Comencem l’ordre del dia del Ple extraordinari que té un punt únic, que és la proposta d’acord 
d’adhesió al fons d’impuls econòmic d’execució de sentències fermes. Té la paraula per explicar la 
proposta el regidor Adrià Garcia.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muy buenos días. Bueno, el Ayuntamiento de Palma actualmente tiene más de 40 millones de euros de 
deuda judicial por sentencias varias de expropiaciones. Es una deuda ya existente, y que continuará 
existiendo, nos acojamos o no al Fondo de impulso económico, para el que proponemos esta solicitud. 
¿Qué expedientes conforman actualmente esta deuda? Son expedientes conocidos como: los terrenos de 
Bellver, por 21,9 millones de euros. Dos distintos expedientes de terrenos de la Porciúncula del Esportiu 
Arenal, de 13,9 y 2,5 millones de euros. Y la expropiación del vial de Son Quint, de 2,2 millones de 
euros. En total según un informe de Intervención, la operación sumaria 40.693.413,41 euros. ¿Qué 
implica esta deuda para el presupuesto 2015? Sobre todo las dos primeras sentencias, que suman un total 
de 35,8 millones de euros de gasto imprevisto, que se imputaría al ejercicio 2015, y que harán 
comprometer seriamente el cierre del ejercicio 2015 en estabilidad. Además, afrontar el pago de esta 
deuda sin un mecanismo de financiación, provocaría graves desfases en la Tesorería, inasumibles por este 
Consistorio. Por tanto ¿Qué acuerdo proponemos? Proponemos solicitar al Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas, las necesidades financieras vinculadas a sentencias judiciales firmes, en base 
a la regulación contenida en la Disposición Adicional Primera, de la Ley Orgánica 6/2015, y bueno, no 
voy a leer todo el título porque es una Ley bastante larga. ¿Por qué puede solicitarlo el Ayuntamiento? En 
primer lugar porque ha cumplido los objetivos de estabilidad presupuestaria. Porque cumple con los 
límites establecidos en la Disposición Adicional Primera para el pago a proveedores, y porque se 
encuentra al corriente en el suministro de obligaciones de información económico financiera. Y ¿Por qué 
es positivo para el Ayuntamiento? Porque habilitaremos un mecanismo para hacer frente a nuestras 
principales deudas judiciales, porque nos va a permitir tener una foto más real de la deuda del 
Ayuntamiento, y porque permitirá financiarla en términos de prudencia financiera. Las condiciones en las 
que se financiará el Ayuntamiento, será, en 2015 un 0% de interés, en 2016 un 1,3% de interés, y en los 
siguientes años serán determinados por la Comisión delegada de Gobierno para asuntos económicos. Será 
una operación a 10 años, con dos primeros años de carencia sin amortización, y los 8 siguientes de 
amortización. Plazos para solicitarlo, y de ahí la urgencia de este Pleno. Entre los días 1 y 15 de este mes, 
deben solicitarse para financiar la ejecución de sentencias ya firmes. Y del 16 al 31 del corriente, para 
financiar las sentencias que se prevean firmes, que en este caso entraría la parte de terrenos de la 
Porciúncula del Arenal, la de 13, 9 millones. Finalmente, para evitar situaciones similares, como requisito 
también, se va a incrementar el fondo de contingencia, para atención de posibles obligaciones de pago 
derivadas similares a estas, o para necesidades imprevistas e inaplazables, del 1,2 millones actual y de los 
últimos ejercicios, hasta un 1% de gastos no financieros, que supondrá en función del presupuesto 2016, 
aproximadamente 3,2 millones de euros, de colchón, por así decirlo, para estas situaciones. Por eso 
proponemos también el segundo punto del acuerdo, que es aprobar el compromiso de la entidad local, de 
dotar el proyecto de Presupuesto General del ejercicio 2016, el Fondo de contingencia de ejecución 
presupuestaria, por una cuantía equivalente al 1% de sus gastos no financieros, con el fin de atender 
posibles obligaciones de pago, derivadas de de futuras sentencias firmes, que dicten los Tribunales de 
Justicia, o necesidades imprevistas e inaplazables. Por tanto, quiero pedir el voto para este acuerdo que no 
hace más que mejorar las condiciones de una deuda judicial ya existente. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzà Simó (Ciudadanos): 
 
“Bon dia. Primerament nosaltres volíem posar aquí de manifest, que varem rebre una convocatòria dia 6, i 
fins ahir dia 8, després de la Comissió econòmica, no varem tenir tota la documentació necessària, per a 
poder prendre una decisió damunt lo que avui s’havia de decidir en aquest Ple. Avui a les 8:42, hem rebut 
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el informe d’Intervenció. Dels imports ens varem assabentar per la premsa, dia 7 de juliol, amb una roda 
de premsa que va fer el regidor. Jo crec que haguéssim pogut invertir els termes en aquestes coses, és a 
dir, hagués pogut rebre primer la informació l’oposició, i després haguéssim pogut sortir i fer una roda de 
premsa. Jo crec que els ciutadans tenen dret a sabre, totes aquestes coses que pertoquen a l’administració 
de l’Ajuntament. Al marge de les discrepàncies que puguem tenir tots els grups que estem a dins aquest 
Ajuntament, els grup de l’oposició tenen dret a exercir-la amb tota la documentació, per a poder exposar 
tots els arguments davant totes les comissions, igual que davant el Ple. Per tant, aquest dret i aquest 
mandat que ens va donar els ciutadans, nosaltres el volem exercir amb responsabilitat. Primerament ens 
digueren que s’anava a demanar una autorització, per un crèdit de 58,1 milions. En el final hem quedat en 
40, 7 milions, lo que reflexa que aquestes preses no són bones conselleres, per a dur a terme totes 
aquestes coses. Nosaltres estem pel manteniment de l’estabilitat pressupostària, i per tant al marge de que 
per part del Govern es prioritzin unes despeses o unes altres despeses, a lo que nosaltres no tenim res a 
dir, lo que no recolzarem, seran increments de la deute per part de la Corporació. Per tant, reiterem en 
aquest moment, que s’ha de crear aquest òrgan, que es va comprometre, aquesta subcomissió, per a poder 
fer un seguiment estricte trimestral de l’evolució del pressupost municipal, i la manera en que es 
produeixen les despeses en aquest Ajuntament. Respecte a les condicions del préstec, els dos primers anys 
ens pareix adequat en quant a l’amortització, si bé insistim que aquestes quantitats han d’esser finalistes a 
l’execució de sentències, sense que aquests imports es puguin destinar a altres despeses. Reiterem aquesta 
petició de que el Govern també reclami les corresponents, les quantitats corresponents a la Llei de 
Capitalitat. I per part del tema de l’ampliació del Fons de contingència, tornem a estar a lo mateix, és a 
dir, hem començat amb un Fons de contingència que era d’un import de 1,2 milions, ens trobem que ara 
mateix ja serà superior en els 3 milions anunciats inicialment. I tampoc sabem molt bé perquè ens 
digueren que eren 3,2 milions, i ara ja 3,5 milions, i ara el regidor ens ha dit 3,2. Jo demanaria que 
després, si ens pot aclarir aquest tema, també estaria bé. Nosaltres fins en aquest moment, no tenim res 
més a dir. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Molt bon dia a tothom, moltes gràcies Sr. Batle, i moltes gràcies en el regidor per l’explicació que ens ha 
fet. Dir que jo volia començar dient, que avui, que tot lo que vostès deien i han estat criticant durant els 
darrers 4 anys, de la feina del Partit Popular, en quant a la reducció de despesa, en el control de la 
despesa, i a l’equilibri pressupostari, ha donat els seus fruits, és a dir, si avui per avui estem xerrant de 
que aquest Ajuntament es pot adherir a un Fons d’impuls econòmic del Govern de l’Estat espanyol, és 
degut a un triomf, a un triomf molt important del Partit Popular, perquè vostè ha dit que evidentment ara 
es donen les condicions per a poder-ho demanar, que és l’equilibri pressupostari, el pagament a 
proveïdors a 30 dies, i que hi ha una informació periòdica en el Ministeri. Tot això vostès, el Partit 
Socialista, el Grup Municipal Més, ho negaven constantment. Espero que aquesta feina d’equilibri 
pressupostari, continuï durant aquesta legislatura, perquè sinó vostès no podran tenir mai accés en aquest 
tipus de finançament, en unes condicions que evidentment són bastant avantatjoses. Per a no reiterar tot lo 
que ha dit el Sr. Per Lluís Bauzà de Ciutadans, evidentment, i no només vull xerrar del tema de les 
formes, que les formes no han estat adequades, vull xerrar del fons, el fons me pareix, i no vull utilitzar 
una paraula molt forta, me pareix terrible que amb els doblers de tots i cada un dels ciutadans de Palma, 
s’actuï d’aquesta manera. No pot esser que el dilluns es convoqui un Plenari, per endeutar en aquest 
Ajuntament en 51 milions d’euros. Després ahir horabaixa, ahir a les dues varem tenir les sentències, a les 
dues del migdia varem tenir les sentències. Vull agrair la feina que ha fet el Interventor, perquè és una 
feinada que ha hagut de fer, perquè ahir encara no s’havia fet el informe i el varem demanar a la Comissió 
d’Economia aquest informe, i avui dematí abans del Plenari ha fet un esforç terrible, perquè nosaltres, els 
partits de l’oposició el féssim. I tota aquesta feina que vostès han obligat a fer, d’una manera molt 
apresurada en els funcionaris, vostès no havien fet els deures des de dia 13 de juny. Vostès sabien que 
tenien aquestes sentències, i vostès no han fet els deures com a Govern. Governar és un altre cosa, 
governar no és dur una pancarta, governar no és fer cada dos per tres fer anuncis i fer rodes de premsa per 
auto bombo. I governar no és anar tot lo dia de manifestacions, governar és qualque cosa molt serio, 
vostès estan donant en aquest Ajuntament, ahir eren 51 a la Comissió d’Economia, ahir horabaixa ens 
varen comunicar, gràcies per haver-nos-ho comunicat ahir horabaixa, que serien 40 milions, perquè en el 
final la sentència de la Teulera, no s’afegiria en aquestes sentències. Dir-los que jo tinc una sèrie de 
preguntes, perquè vostè per favor me contesti ara, perquè vostès té dret de rèplica ara i ens pot contestar, i 
jo ja no tinc més intervenció. I com que me queden dos minuts, vull anar en el gra, i vull anar en el bessó 
de lo que preocupa en els ciutadans de Palma, és a dir, quant costa en els ciutadans? Quant costarà això en 
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els ciutadans? Vostès fan comptes continuar amb l’equilibri pressupostari? Fan comptes? M’agradaria 
sabre l’estat de tresoreria. Vostès no ens poden citar aquí a un Plenari, allà on ens endeutem ara per 40 
milions, i que no ens diguin quin és l’estat de tresoreria, no ho sabem, quin és l’estat de tresoreria. Fan 
comptes vostès pujar el IBI? És a dir, anar ens estam endeutant, ja sabem que aquesta despesa, com a 
mínim suposarà més o manco uns 3 milions d’euros anuals més d’interessos. De on lleven? De on 
llevaran? Volia sabre també, que vostè per favor me contesti, si tenen quantificat, si tenen quantificat, ja 
sabem que amb alts càrrecs són aproximadament 350.000 euros més, perquè és que amb dos plenaris 
extraordinaris que hem tingut, a un la setmana passada, vostès varen aprovar un increment d’alts càrrecs 
de 316.000 euros més anuals. I en el segon Plenari, ens endeutem per 40 milions. I no sabem la 
quantificació total de tota aquesta despesa que vostès, dia rere dia, de cada una de les seves regidories, 
estan fent rodes de premsa. I lo únic que ens queda clar, és que cada vegada que vostès fan una roda de 
premsa, augmenten la despesa d’aquest Ajuntament. Quant amb alts càrrecs, que suposa la despesa a 
demés amb xofers, que avui ens hem assabentat també per la premsa sempre amb els xofers. Quant ens 
costarà a tots i cada un de nosaltres més en auditories externes? No tenim funcionaris que ho puguin fer? 
Hem de cridar a auditories externes. Quant ens suposarà en auditories externes? Tot això me pareix un 
despropòsit, un autèntic despropòsit. Vostès fan comptes continuar amb aquesta política de falta 
d’informació a l’oposició? Perquè vostès s’omplen la boca de que seran molt transparents, però escoltin, 
transparents gens ni una mica, gens ni una mica, perquè no pot esser que en tres dies ens convoquin un 
Plenari, i no tinguem ni cap tipus d’informació, i no és que no ho facin en els ciutadans, escoltin, nosaltres 
hem tingut 40.188 ciutadans que han donat la confiança en el Partit Popular, però representem a tots i 
cada un dels ciutadans palmesans i palmesanes, que les seves decisions els afectaran a les seves butxaques 
directament, i vostès cada vegada que fan una roda de premsa, incrementen la despesa, fan una roda de 
premsa preciosa, dient que miren pels ciutadans, i que faran una oficina d’antidesnonaments, sis 
funcionaris més interins, no tenim la quantificació de res. I vostès si avui en dia vostè diu, no, aquest 
Ajuntament compleix. Aquest Ajuntament compleix, és perquè hem fet una gestió seriosa de recursos 
públics d’aquest Ajuntament, i l’ha feta el Partit Popular. I veig que vostès de serietat gens ni una mica. 
Me costa posar-me seria en aquest tema, me costa, però és que jo tinc la obligació de mirar pels interessos 
dels ciutadans de Palma, perquè veig que vostès no ho fan, no ho fan de cap de les maneres. Clar, si 
vostès me diuen d’endeutar-nos en aquestes condicions avantatjoses, o endeutar-nos a un altre banda, en 
condicions molt pitjors, direm que sí, però això no, no amb la pistola posada. Haguéssim pogut fer el 
Plenari demà, haguéssim pogut fer el Plenari dilluns, tenia perquè fer-lo avui. El Interventor hagués pogut 
fer el seu informe amb tranquil·litat, no haguéssim hagut de tenir papers, que casi no hem tingut ni de 
llegir. Perquè jo no tinc problema, jo dorm molt poc, jo me puc llegir això tota la nit, no tinc problema, 
però això no és un Ajuntament serio, la veritat és que no ho és, i me sap molt de greu haver-ho de dir. 
Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sra. Durán. Té per acabar el torn el Sr. García tres minuts.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno. He intentado explicarlo punto por punto, muy claramente, porque es cierto que hubo una rueda 
de prensa en su día, el mismo día contacté con los demás grupos, y les indiqué que había habido una 
rueda de prensa, y le amplié la información del Pleno. Y este Pleno ha sido tan urgente y tan rápido, por 
un motivo, porque tenemos unos plazos establecidos por el Ministerio, y desde el momento, fue en el 
último Pleno en el que se supo que había que hacerse este Pleno, y desde entonces, no he sido yo el que 
ha corrido, hemos corrido toda el Área, o sea es, evidentemente, el Interventor, la Tesorera y el resto del 
equipo, han hecho un trabajo excepcional, excepcional, y no solo ellos, o sea que no, no. Se ha hecho en 
este plazo porque había que hacerse en estos plazos. Luego, creo que lo he explicado bien pero, no 
incrementamos deuda, no incrementamos deuda. Esta deuda, el Ayuntamiento ya la debe, ya se debe, 
pasa a una deuda financiera para poder hacer frente a estos pagos, que si no se hicieran, si no se hiciera 
este sistema, y si no se hiciera ya, y podría haber sido mañana evidentemente, porque se marcaron unos 
plazos rápidos, que pensábamos que podíamos cumplir, si no hubiera sido ya, esto no se hubiera podido 
pagar, no hubiéramos podido afrontar estos 40 millones, que hoy son 40 millones, y ayer eran 51 
precisamente porque es muy complejo todo el sistema. No sé si a lo mejor hay que entrar dentro de cómo 
funciona un Ayuntamiento, pero es complejo, es complejo, son expedientes muy complicados muchos de 
ellos, y ha habido errores evidentemente, y ha habido muchos aciertos, y es el buen hacer de los 
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funcionarios el que ha conseguido cuadrar las cifras, que se cuadraron ayer, y por eso ayer mismo 
telefónicamente contacté con los grupos para decirles, hay estos cambios. Ayer mismo conocimos las 
condiciones del préstamo, y ayer llamé a los grupos para decirle, estas son las condiciones, porque nuestra 
idea, si bien podríamos haber adelantado un poquito más la información a los grupos, es cierto, y nuestra 
intención es hacerlo, como siempre lo hemos pedido en la legislatura anterior, como siempre lo hemos 
pedido, y no siempre lo hemos tenido, y eso lo saben. La información la vais a tener, la van a tener, y 
vamos a trabajar como hay que trabajar en estos casos. Y hay una pregunta, una cuestión además, que me 
ha despistado, porque el Fondo de contingencia, siempre ha sido, yo decía 3 millones porque 3 millones 
el Fondo de contingencia, porque es un presupuesto de 2016, es aproximado. Si es más, probablemente 
sea un poco más de 3 millones, mejor, pero el 1,2 millones es el Presupuesto 2015, 2014, 2013, que se ha 
mantenido los años anteriores. Las deudas eran finalistas, evidentemente, serán finalistas porque el 
Ministerio nos obliga, es cambiar una deuda que ya existe en el Ayuntamiento por sentencias judiciales, 
que tenemos que pagar, por una deuda financiara, para hacer frente a esas sentencias, no hay más. Y en 
cuanto a la retahíla de la Sra. Durán, es que, yo creo que casi habría que pasarla al Pleno siguiente, porque 
podríamos estar hablando todo el día, yo entiendo que no estuvieran preparados para un Pleno tan urgente 
a lo mejor, pero si que le ha dado tiempo a la retahíla, pero yo lo emplazo a que estoy seguro que en el 
siguiente Pleno, que en el siguiente Pleno las aportará, y las trataremos todas una por una, si le parece 
bien. Este Pleno es extraordinario para este punto y no vamos a entrar en, no vamos a estar toda la 
mañana. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies.  
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
“- Solicitar al Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas las necesidades 
financieras vinculadas a sentencias judiciales firmes en base a la regulación contenida 
en la disposición adicional primera de la Ley Orgánica 6/2015, de 12 de junio, de 
modificación de la Ley Orgánica 8/1980, de 22 de septiembre, de financiación de las 
Comunidades Autónomas y de la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera 
  
- Aprobar el compromiso de la Entidad local de dotar en el proyecto de presupuesto 
general del ejercicio 2016 el Fondo de Contingencia de ejecución presupuestaria por 
una cuantía equivalente al 1 por ciento de sus gastos no financieros con el fin de atender 
posibles obligaciones de pago derivadas de futuras sentencias firmes que dicten los 
Tribunales de Justicia o necesidades imprevistas e inaplazables” 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretari, estenc aquesta acta. 
El secretari adjunt i general del Ple acctal 
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